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Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Rozpatrzenie wniosków zgłoszonych na 24. posiedzeniu Senatu do ustawy o zmia-
nie ustawy o systemie zarządzania emisjami gazów cieplarnianych i innych sub-
stancji oraz ustawy – Prawo ochrony środowiska.



(Posiedzeniu przewodniczy przewodnicząca Jadwiga 
Rotnicka)

Przewodnicząca Jadwiga Rotnicka:
…minimalnym kworum możemy rozpocząć posiedze-

nie komisji.
Wobec tego otwieram posiedzenie komisji, której ce-

lem jest dziś zaopiniowanie poprawek złożonych w czasie 
debaty ogólnej.

Mamy cztery takie poprawki. Dobrze czytam? Tylko 
założę okulary… Tak, cztery poprawki.

I może od razu przejdziemy do ich przedstawienia.
Jeśli mogę, to bardzo proszę pana legislatora o uczy-

nienie tego.

Starszy Legislator w Biurze Legislacyjnym 
w Kancelarii Senatu Michał Gil:
Poprawka pierwsza to poprawka zbieżna z tą, którą 

zaproponowałem w opinii. Chodzi w niej o to, aby pozy-
tywnie określić tę działalność krajowego ośrodka, która 
może być wykonywana za wynagrodzeniem.

Z kolei poprawka druga…
(Przewodnicząca Jadwiga Rotnicka: Może będziemy 

od razu głosować?)
No, jeżeli tak, Pani Senator, to wtedy należałoby zacząć 

od pierwszego wniosku, od przyjęcia…
(Przewodnicząca Jadwiga Rotnicka: Aha, dobrze. To 

nie, to w takim razie niech pan przedstawi wszystkie po-
prawki.)

Teraz poprawka druga. Ma ona za zadanie umożliwienie 
przenoszenia na kolejny okres rozliczeniowy jednostek 
pochłaniania oraz umożliwienie… Ja może przeczytam, 
w jaki sposób zmienia się przepis: jednostki pochłaniania 
mogą być dodatkowo wykorzystane do zamiany na jed-
nostki redukcji emisji odpowiadające pochłanianiu dwu-
tlenku węgla uzyskanemu w wyniku realizacji projektów 
wspólnych wdrożeń… I do tej pory potem był zapis: „na 
terytorium Rzeczypospolitej Polskiej”, a po zmianie jest 
„poza terytorium Rzeczypospolitej Polskiej”.

Poprawka trzecia ma za zadanie uniemożliwić dofinan-
sowanie programów lub projektów związanych z sekwe-
stracją dwutlenku węgla.

I w końcu poprawka czwarta; jest to również poprawka 
zbieżna z moją propozycją z opinii. Polega ona na przereda-
gowaniu pktu 3b w art. 1 w pkcie 9 w lit. a w taki sposób, 

że zostanie w nim wyraźnie określone, że w regulaminie 
przyjmowania wniosków można zawrzeć zarówno klau-
zulę umożliwiającą przeznaczenie nadwyżki środków na 
programy rezerwowe, jak również klauzulę odwrotną, to 
znaczy mówiącą, że tej nadwyżki przeznaczyć na to nie 
można. Dziękuję.

Przewodnicząca Jadwiga Rotnicka:
Dziękuję bardzo.
Ja bym może poprosiła stronę ministerialną o ustosun-

kowanie się do tych poprawek, które dotychczas nie były 
omawiane na posiedzeniach komisji. Inne mniej więcej 
znamy.

(Senator Wojciech Skurkiewicz: Ale zanim…)
Ale najpierw pan Skurkiewicz, bardzo proszę.

Senator Wojciech Skurkiewicz:
Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo!
Po zakończeniu obrad konsultowaliśmy jeszcze te po-

prawki, które zgłosiliśmy, i chciałbym wycofać poprawkę 
trzecią, dotyczącą sekwestracji. Rzeczywiście jest tak, że 
to może wprowadzić niepotrzebne zamieszanie.

(Przewodnicząca Jadwiga Rotnicka: Dziękuję bar-
dzo…)

Myślę, że jeśli ja zrobię jeden krok w tył, to państwo 
może też odrobinę się gdzieś tam posuniecie i znajdziemy 
wspólny mianownik. Dziękuję.

Przewodnicząca Jadwiga Rotnicka:
Dobrze. Dziękuję bardzo.
Bardzo proszę teraz panią minister, aby ustosunkowała 

się przede wszystkim do poprawki drugiej.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Środowiska 
Aneta Wilmańska:
Pani Przewodnicząca! Szanowna Komisjo!
Co do poprawki pierwszej – tutaj podtrzymam tylko sta-

nowisko rządu, które jest negatywne. Także w stosunku do 
poprawki drugiej, która miałaby umożliwić przenoszenie na 
kolejny okres rozliczeniowy jednostek pochłaniania, stano-
wisko rządu jest negatywne. Jest tak, ponieważ jest ona nie-
zgodna z §16 załącznika do decyzji 13 CMP.1 Konferencji 

(Początek posiedzenia o godzinie 16 minut 39)
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Przewodnicząca Jadwiga Rotnicka:
Proszę?
(Senator Alicja Zając: Komisja nie poparła…)
Jeśli komisja tego nie poparła, to wówczas co?

Starszy Legislator w Biurze Legislacyjnym 
w Kancelarii Senatu Michał Gil:
Zadaniem komisji jest ustosunkowanie się do każdego 

z wniosków i każdej poprawki.
(Przewodnicząca Jadwiga Rotnicka: Tak.)
I komisja to uczyniła. Nie udzieliła przy tym poparcia 

ani żadnemu wnioskowi, ani żadnej poprawce.

Przewodnicząca Jadwiga Rotnicka:
Dobrze. Dziękuję bardzo.
(Senator Michał Wojtczak: Czy ja mam podać te wszyst-

kie wnioski?)
Będą podane, tak. Będą podane wszystkie poprawki 

i stanowisko komisji mówiące, że komisja nie rozstrzy-
gnęła…

(Głos z sali: Panie Senatorze, trzydzieści pytań…)
(Wesołość na sali)
(Głos z sali: Mam bilety.)
(Senator Alicja Zając: Już wszystkie pytania zadano.)
Michał to odrobi.
(Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Środowiska Aneta 

Wilmańska: Dziękuję bardzo.)
(Rozmowy na sali)
Szanowni Panowie, jeszcze nie zamknęłam posiedzenia 

komisji. Mam jeszcze jedną…
(Brak nagrania)

Przewodnicząca Jadwiga Rotnicka:
Szanowni Państwo, jeszcze jedna rzecz: 3 stycznia mamy 

posiedzenie komisji dotyczące opiniowania budżetu.
(Głos z sali: Kiedy?)
3 stycznia o godzinie 16.00, niestety, bo jest walka o sale 

i walka o godziny. Każdy z państwa – takie mniej więcej 
mamy rozeznanie – będzie mógł się szczegółowo zapoznać 
z pewną częścią materiałów przygotowanych do budżetu. 
Sekretarz komisji, pani Elżbieta Lenard, rozda państwu 
teraz pewien pakiet danych. Prosiłabym o dokładne przy-
gotowanie się. Oczywiście o całym budżecie będziemy 
rozmawiać także w czasie posiedzenia komisji.

Dziękuję bardzo. Zamykam posiedzenie komisji.

Stron Ramowej Konwencji Narodów Zjednoczonych 
w sprawie zmian klimatu, w związku z czym ta poprawka 
jest niezgodna z prawem unijnym. Ona była wcześniej 
zgłaszana w Sejmie; jest też oficjalna opinia ministra spraw 
zagranicznych w tej sprawie. Stanowisko rządu jest tutaj 
negatywne.

Przewodnicząca Jadwiga Rotnicka:
Dziękuję bardzo.
Wobec tego przechodzimy do głosowania.
Najpierw będzie głosowanie nad wnioskiem o przyjęcie 

ustawy bez poprawek.
Kto jest za przyjęciem tej ustawy bez poprawek? Proszę 

o podniesienie ręki. (2)
Kto jest przeciwny? (2)
Nie ma głosów wstrzymujących. Jest nas czworo.
Wniosek nie uzyskał większości.
W takim razie głosujemy nad poprawkami.
Kto jest za przyjęciem poprawki pierwszej? Proszę 

o podniesienie ręki. (2)
Kto jest przeciw? (2)
Poprawka nie uzyskała akceptacji.
Poprawka druga.
Kto jest za przyjęciem tej poprawki? Proszę o podnie-

sienie ręki. (2)
Przeciw? (2)
Poprawka nie uzyskała poparcia.
Poprawka trzecia została wycofana.
I poprawka czwarta.
Kto jest za? Proszę o podniesienie ręki. (2)
Kto jest przeciw? (2)
Również ta poprawka nie uzyskała większości.
Wobec tego komisja przedłoży w sprawozdaniu, że te 

poprawki…
Dotychczas sprawozdawcą tej ustawy był kolega…
(Senator Alicja Zając: Gorczyca.)
…Gorczyca. Czy możemy go wyznaczyć mimo jego 

nieobecności?
(Głos z sali: Nie.)
To Michał Wojtczak…

Senator Wojciech Skurkiewicz:
Przepraszam, Pani Przewodnicząca.
(Przewodnicząca Jadwiga Rotnicka: Tak?)
Mam jeszcze pytanie natury formalnej. Skoro okazuje 

się, że ani wniosek, ani żadna z poprawek nie uzyskały 
większości, to…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie 16 minut 47)





Kancelaria Senatu
Opracowanie:
Biuro Prac Senackich, Dział Stenogramów
Druk i łamanie: Biuro Informatyki, Dział Edycji i Poligrafii


